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STRENGTHENING THE VALUE BASE 

COMPLYING WITH INTERNATIONAL STANDARDS 

DELIVERING ON THE PROMISES

The Convention for the Future of Europe is a crucial opportunity to send a strong signal to people inside and outside Europe that the EU wants to defend its values, including human rights, democracy, solidarity, and sustainable and equitable development. 

The network of Human Rights, Democracy and Conflict Prevention NGOs have jointly identified key areas of concern with regard to the future of Europe debate.  This summary highlights the main points of the network’s initial submission, and calls on the Convention to address: Human Rights within the EU, the global role of the EU, and accountability.  

The principles of democracy and human rights should be at the heart of all EU policies. There is a need for a comprehensive vision of the way that the EU's fundamental values guide both its internal policies and the EU’s key role in the world. We therefore call for the EU's value base to be strengthened and revitalized as follows:

a) Standards: assert international human rights standards as absolute benchmarks for EU policies and actions.

b) Policy framework: reflect the interconnections and indivisibility of human rights in terms of:

( their internal and external dimensions, that is, how they apply within the EU and in the way the EU deals with third countries; and in terms of

( a comprehensive vision integrating civil, political, social, economic, cultural rights and environmental dimensions with sustainable development, equality and justice to secure peace and stability.

c) Implementation: enhance the EU's effectiveness in putting human rights into practice by:

(
engaging in more direct and effective dialogue with civil society;
(
increasing transparency regarding the impact of EU actions and regulations;
(
introducing proper monitoring, evaluation and accountability mechanisms;
(
reviewing the ability of institutional arrangements to enhance these objectives.

WE THEREFORE URGE THE CONVENTION TO TAKE ANY MEASURES TO ENSURE THAT:

1. The Convention will be open for public scrutiny and debate to all people residing in Europe.

2. The EU will act in full compliance with international law and in support of international and regional human rights mechanisms.
3. The EU accedes to the European Convention on Human Rights and all other relevant regional and international human rights.

4. The Charter of Fundamental Rights will be improved.
5. The protection of human rights and the prevention of conflict are mainstreamed into all EU policies and actions and be actively and rigorously pursued through, among others, an effective implementation of the human rights clauses and regular human rights impact assessments.

6. The EU advances social, economic and cultural rights world-wide in accordance with international law through a rights-based approach.

7. Effective inter-pillar implementation of the EU’s human rights standards and policies will be established. 

8. The EU develops sound mechanisms of transparency, accountability and control  throughout the EU and its member states in order to increase the effectiveness and democratic legitimacy of EU policies and policy making.
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INTRODUCTION

We welcome the opportunity to participate in the debate on the future of Europe. We recognize the steps that the EU has taken to involve civil society in policy orientation during both the drawing up of the Charter of Fundamental Rights and the current Convention. We believe that the orientation for the future of Europe prepared by the Convention must be open for public scrutiny and debate to all people residing in Europe.

The undersigned NGOs active in the fields of human rights, democracy and conflict prevention have come together to present their views regarding the debate on the future of Europe. This paper outlines their key concerns in relation to: human rights within the EU, the global role of the EU, and accountability of EU institutions and member states, as an inventory of the issues to be raised and an initial step of engagement with the Convention. Further recommendations may follow, depending on the work of the Convention and the subsequent IGC. In addition, many of the individual organizations will present their specific views to the Convention. 

I.
STRENGTHENING THE European Union’s VALUE BASE.

The principles of democracy and human rights should be at the heart of all EU policies. There is a need for a comprehensive vision of the way that the EU's fundamental values guide both its internal policies and the EU’s key role in the world. We therefore call for the EU's value base to be strengthened and revitalized as follows:

a) Standards: assert international human rights standards as absolute benchmarks for EU policies and actions.

b) Policy framework: reflect the interconnections and indivisibility of human rights in terms of:

c) their internal and external dimensions, that is, how they apply within the EU and in the way the EU deals with third countries; and in terms of

d) a comprehensive vision integrating civil, political, social, economic, cultural rights and environmental dimensions with sustainable development, equality and justice to secure peace and stability.

e) Implementation: enhance the EU's effectiveness in putting human rights into practice by:

(
engaging in more direct and effective dialogue with civil society;
(
increasing transparency regarding the impact of EU actions and regulations;
(
introducing proper monitoring, evaluation and accountability mechanisms;
(
reviewing the ability of institutional arrangements to enhance these objectives.

II.
HUMAN RIGHTS WITHIN THE EU

The EU and its member states are bound to uphold international human rights, humanitarian and refugee law. EU member states face significant questions about their own human rights performance with racism, discrimination, police brutality, poverty and social exclusion an everyday reality in Europe. In addition, the introduction of new security measures after 11 September put civil liberties as well as refugee and migrant protection regimes at risk. 

In the context of the debate on the future of Europe, the prospect of EU enlargement adds new significance to the protection of human rights within Europe. The events of 11 September have also brought the interconnections with the EU’s external challenges much more sharply into focus. This raises the need for a very critical examination not only how the EU catalogues it own rights base internally, but also how it ensures application of adequate mechanisms of implementation, accountability and control.

We wish to make the following observations about the Charter of Fundamental Rights of the European Union and its status in relation to the EU’s human rights commitments:

1. The EU must ensure that human rights are at the heart of all EU policies by unambiguously affirming its obligation to uphold international human rights, humanitarian and refugee law. In designing its own policies, mechanisms and practices with regard to fundamental rights, the EU must apply the highest possible standards for human rights protection for all.
2. The EU should develop active policies of implementation both at national and EU levels, as well as mechanisms of accountability both internally and internationally.
3. EU accession to international and regional human rights instruments, to which EU member states are state parties, including the European Convention on Human Rights, the Revised European Social Charter and the Framework Convention for the Protection of National Minorities, as well as the relevant United Nations human rights instruments, is necessary to ensure international accountability of EU policies and practices. 

4. For the Charter to become legally binding, it should guarantee the fundamental rights of all individuals without discrimination, and be fully justiciable by the European Court of Justice and by national courts.

5. Ways must be found to further improve on the content of the Charter.

III.
THE GLOBAL ROLE OF THE EUROPEAN UNION

As an increasingly important international actor, the EU should ensure that it consistently enforces and promotes the protection and realization of human rights and democratic values worldwide in compliance with international law. In order for the EU to deliver on its commitment to the realization of all human rights and democracy worldwide, the member states should commit themselves to act in line with the Common Foreign and Security Policy. 

Coherent foreign policy

The Common Foreign and Security Policy should be guided by existing international law.

The human rights clause in the agreements with third countries must be transformed into an active instrument to stop human rights abuse, to build mechanisms capable of preventing such abuse and to combat impunity.
The EU should contribute to the establishment and good functioning of the International Criminal Court in accordance with the EU Common Position on the ICC.

It should also establish clear benchmarks for the application of EU instruments such as the ‘EU guidelines on human rights dialogues’, ‘guidelines to EU policy towards third countries on torture and other cruel, inhuman or degrading treatment or punishment’ and the ‘Guidelines to EU policy towards third countries on the death penalty’. 

In external assistance matters, the European Union must maintain coherence and balance between CFSP priorities, overall objectives, its commitment to international law and ensure that any measure taken to increase security are built on human rights guarantees. 

Focus on human rights and conflict prevention

Conflict prevention should be established as a stated objective of the Common Foreign and Security Policy. Human rights and conflict prevention must be mainstreamed across all aspects of external policy. This implies amongst other things a rigorous and strict implementation of the Code of Conduct on Arms Transfers in multilateral consultation amongst all member states, a commitment to adopt a Framework Convention on International Arms Transfers and a EU wide ban on production and trading of torture equipment in accordance with the EU torture guidelines.

In order to effectively fight all forms of discrimination within and outside the EU, the EU and member states must effectively implement the Program of Action and the Declaration adopted at the World Conference against Racism in Durban and the Community Action Program to combat discrimination.

Promoting a more equitable world order

We believe that the EU should make a crucial contribution not only to breaking down barriers of poverty and social injustice (which are inextricably linked to the defense of human rights and democratization) but also to developing a more equitable world order through responsible global governance. This contribution should be made through a rights-based approach to economic and social rights, and through a comprehensive strategy of sustainable development that encompasses human rights, economic, environmental and social dimensions. 

The International Covenant on Economic Social and Cultural Rights and the Revised European Social Charter establish clear benchmarks for this contribution. Special attention should in this light be given to the protection of the rights of children, women and minorities in accordance with relevant international law.

In that perspective, assessments need to be made in order to gauge the human rights and social impact of the economic measures to be implemented in connection with EU policies.

Better practice or institutional reform?

Priority should be given to changing existing practices that undermine the EU’s effectiveness.

Management cycles and communication mechanisms must be put in place to institutionalize mainstreaming of human rights protection and conflict prevention in all external policies and to ensure coherence between CFSP and other external policies and programs. This should draw on benchmarks, impact assessments, early warning indicators and monitoring, under the scrutiny of the European Parliament. Input from civil society organizations all over the world must be sought. This policy and planning cycle should be closely linked to budget considerations.
The EU should undertake such structural reforms as are necessary to ensure effective inter-pillar implementation of the EU's human rights standards and policies. The EU should enhance the institutional expertise in the field of human rights in the EU institutions in Brussels and the EU missions and EU Member States’ embassies in third countries
IV.
ACCOUNTABILITY OF EU INSTITUTIONS AND MEMBER STATES

The EU must narrow the gap between its promises and its delivery on human rights, conflict prevention and sustainable development. Both for purposes of effectiveness and of democratic legitimacy, it is of paramount importance to substantially develop principles and mechanisms of transparency, accountability and control throughout the EU and its member states. 

In order to achieve that, changes are needed regarding the structures and working methods of the Council. The European and national Parliaments should take their responsibility, respectively vis-à-vis the Commission and the Council and vis-à-vis the national governments, to ensure parliamentary control of EU policies and actions. Further, steps must be taken to promote active citizenship, and to ensure that all people residing in Europe can participate in public debate on EU policies and activities.

CONCLUSION

The Convention for the Future of Europe is a crucial opportunity to send a strong signal to people inside and outside Europe that the EU wants to defends its values, including human rights, democracy, solidarity, and sustainable and equitable development. We therefore urge the Convention to take any measures in order to ensure that:

1. The Convention will be open for public scrutiny and debate to all people residing in Europe.

2. The EU will act in full compliance with international law and in support of international and regional human rights mechanisms.
3. The EU accedes to the European Convention on Human Rights and all other relevant regional and international human rights instruments.

4. The Charter of Fundamental Rights will be improved.
5. The protection of human rights and the prevention of conflict are mainstreamed into all EU policies and actions and be actively and rigorously pursued through, among others, an effective implementation of the human rights clauses and regular human rights impact assessments.

6. The EU advances social, economic and cultural rights world-wide in accordance with international law through a rights-based approach.

7. Effective inter-pillar implementation of the EU’s human rights standards and policies will be established. 

8. The EU develops sound mechanisms of transparency, accountability and control  throughout the EU and its member states in order to increase the effectiveness and democratic legitimacy of EU policies and policy making.
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INTRODUCTION

Nous apprécions l’opportunité qui nous est donnée de participer au débat sur l’avenir de l’Europe et nous prenons note des démarches entreprises par l’UE en vue d’impliquer la société civile, et ce tant durant l’élaboration de la Charte des Droits Fondamentaux que dans la présente Convention. Nous estimons que les orientations pour l’avenir de l’Europe préparées par la Convention doivent être accessibles et débattues par toute personne résidant en Europe.

Les ONG signataires, actives dans les domaines des Droits de l’Hommes, de la Démocratie et de la Prévention des conflits, présentent ici leurs vues quant à l’avenir de l’Europe. Ce document insiste sur les sujets clés que sont : les Droits de l’Homme au sein de l’UE, le rôle global de l’UE et la responsabilité des institutions de l’UE et des États Membres. Il doit être perçu comme un inventaire des problèmes à résoudre et comme un premier contact avec la Convention. Des recommendations complémentaires pourront suivre en fonction des travaux de la Convention et de la CIG subséquente. De surcroît, un grand nombre d’organisations présenteront individuellement leurs vues spécifiques quant à la Convention.

I. Renforcer le socle éthique de l’Union européenne
Les principes de démocratie et de droits de l’homme devraient être au coeur de toutes les politiques de l’Union Européenne. Une vision complète des moyens par lesquels les valeurs fondamentales de l’Union guident à la fois la politique intérieure et le rôle clé de l’Union dans le monde est nécessaire. Par conséquent, nous demandons que le socle éthique de l’UE sot renforcé et revitalisé comme suit :

a) Standards : affirmer les normes internationales de Droits de l’Homme comme points de références incontournables de toutes les politiques et actions de l’Union.
b) Cadre politique : refléter les interconnections et l’indivisibilité des Droits de l’Homme dans
· leurs dimensions interne et externe, c’est à dire dans leur mise en pratique au sein de l’UE et dans les relations entre l’Union et les pays tiers ;

· une vision globale intégrant droits civils, politiques, sociaux, économiques et culturels ainsi que la dimension environnementale incluant le développement durable, l’égalité et la justice, le tout en vue d’assurer la paix et la stabilité.

c) Mise en œuvre : améliorer l’efficacité de l’UE par la mise en pratique des Droits de l’Homme en :
· engageant un dialogue plus direct et plus effectif avec la société civile ;

· augmentant la transparence quant à l’impact des actions et des réglementations de l’UE ;introduisant des mécanismes adéquats de contrôle, d’évaluation et de responsabilité ;réexaminant l’aptitude des structures institutionnelles à atteindre ces objectifs.

II. Les droits de l’homme au sein de l’UE

L’UE et ses États Membres sont soumis à l’obligation de faire respecter les droits de l’homme, le droit humanitaire et le droit des réfugiés. Les États membres de l’UE doivent faire face à des questions importantes concernant leur propre performance en matière de droits de l’homme au regard de la réalité quotidienne que représentent en Europe le racisme, la discrimination, la brutalité policière, la pauvreté ou encore l’exclusion sociale. De plus, l’introduction de nouvelles mesures sécuritaires après le 11 septembre ont mis en danger les libertés publiques ainsi que les régimes de protection des réfugiés et des migrants.

Dans le cadre du débat sur l’avenir de l’Europe, la perspective de l’élargissement de l’UE ajoute une nouvelle portée à la protection des droits de l’homme en Europe. Les évènements du 11 septembre ont aussi clairement mis en exergue les interconnections existantes avec les défis externes de l’UE. Ceci accroît la nécessité d’un examen très critique, non seulement de la façon dont elle définit ses propres valeurs, mais aussi par laquelle l’UE assure l’application de mécanismes adéquats de mise en œuvre, de responsabilité et de contrôle.
Nous souhaitons faire les observations suivantes à propos de la Charte des Droits Fondamentaux de l’Union Européenne et de son statut par rapport aux engagements de l’UE en matière de droits de l’homme :

1. L’UE doit assurer que les droits de l’homme sont au coeur de toutes ses politiques en affirmant sans ambiguité son obligation de faire respecter les normes internationales de droits de l’homme, le droit humanitaire et le droit des réfugiés. Dans l’élaboration de ses politiques, mécanismes et pratiques relatives aux droits fondamentaux, l’UE doit appliquer pour tous le plus haut standard possible de protection des droits de l’homme.

2. L’UE devrait développer des politiques actives de mise en oeuvre tant au niveau national que communautaire, ainsi que des mécanismes de responsabilité au niveau interne et international.

3. L’accession de l’UE aux instruments internationaux et régionaux de droits de l’homme auxquels les Etats Membres de l’Union sont parties, notamment la Convention Européenne des Droits de l’Homme, la Charte Sociale Européenne révisée et la Convention Cadre pour la Protection des Minorités Nationales, ainsi que les instruments de droits de l’homme pertinents des Nations Unies, est nécessaire afin d’assurer la responsabilité internationale des politiques et pratiques de l’UE.

4. Pour que la Charte puisse devenir contraignante, elle devrait garantir les droits fondamentaux de tous les individus sans discrimination, et être pleinement justiciable devant la Cour de Justice des Communautés Européennes et devant les cours et tribunaux nationaux.

5. Des moyens doivent être trouvés afin d’améliorer encore le contenu de la Charte.

III. Le rôle global de l’Union Européenne

En tant qu’acteur international de plus en plus important, l’UE devrait s’assurer qu’elle respecte et promeut sans exception la protection des droits de l’homme et des valeurs démocratiques à travers le monde, et ce en conformité avec le droit international. Pour que l’UE tienne ses engagements en faveur de la consécration dans le monde de tous les droits de l’homme et de la démocratie, les États membres devraient s’engager à agir en concordance avec la Politique Etrangère et de Sécurité Commune.

Une politique étrangère cohérente

La Politique Etrangère et de Sécurité Commune dévrait être guidée par le droit international existant.

Les clauses droits de l’homme présentes dans les accords avec les pays tiers doivent être transformées en un instrument actif permettant de mettre fin aux atteintes aux droits de l’homme, de mettre en place des mécanismes efficaces de prévention et de lutter contre l’impunité. 

L’UE devrait contribuer à la mise en place et au bon fonctionnement de la Cour Pénale Internationale, et ce conformément à la Position Commune de l’UE sur la CPI.

Elle devrait également établir des objectifs clairs en ce qui concerne l’application des instruments de l’UE tels que les « Lignes directrices en matière de dialogues droits de l’homme », les « Orientations pour la politique de l’UE à l’égard des pays tiers en ce qui concerne la torture et autres peines ou traitements cruels, inhumains et dégradants » et les « Orientations pour la politique de l’UE à l’égard des pays tiers en ce qui concerne la peine de mort ».

En matière d’aide extérieure, l’Union Européenne doit maintenir la cohérence et l’équilibre entre les priorités de la PESC, les objectifs globaux, ses engagements en droit international et s’assurer que toutes les mesures prises pour accroître la sécurité sont basées sur les garanties des droits de l’homme.

Attention particulière aux droits de l’homme et à la prévention des conflits

La prévention des conflits devrait être érigée en objectif clair de la Politique Etrangère et de Sécurité Commune. Les droits de l’homme et la prévention des conflits doivent être pris en compte dans tous les aspects de la politique extérieure. Ceci implique, entre autres choses, une mise en oeuvre stricte et rigoureuse du Code de Conduite en matière d’Exportation d’Armements dans les consultations multilatérales entre tous les Etats Membres, un engagement en faveur de l’adoption d’une Convention Cadre en matière d’Exportation Internationale d’Armements ainsi qu’une interdiction totale par l’UE de la production et du trafic d’instruments de torture, et ce en conformité avec les orientations de l’UE en matière de torture.

Afin de lutter efficacement contre toute forme de discrimination tant à l’intérieur qu’à l’extérieur de l’UE, l’UE et les Etats Membres doivent réellement mettre en œuvre le Programme d’Action et la Déclaration adoptée à la Conférence Mondiale Contre le Racisme de Durban et le Programme d’Action Communautaire de lutte contre la discrimination.

Promotion d’un ordre mondial plus équitable

Nous considérons que l’UE devrait contribuer d’une manière décisive non seulement à briser les barrières de la pauvreté et de l’injustice sociale (qui sont intrinsèquement liées à la défense des droits de l’homme et à la démocratisation) mais aussi à développer un ordre mondial plus équitable grâce à une gouvernance globale responsable. Cette contribution devrait être faite à travers une approche juridique des droits économiques et sociaux, ainsi que par le biais d’une stratégie globale de développement durable qui incluerait les droits de l’homme ainsi que les dimensions économique, environnementale et sociale.

Dans cette optique, le Pacte International relatif aux Droits Economiques, Sociaux et Culturels et la Charte Sociale Européenne révisée constituent des références clés. Une attention toute particulière devrait être donnée à la protection des droits des enfants, des femmes et des minorités, et ce en conformité avec le droit international.

Dans cette perspective, des études d’évaluation sont nécessaires afin de mesurer l’impact social et sur les droits de l’homme des mesures économiques liées aux politiques de l’UE.

Meilleure pratique ou réformes institutionnelles ?

Priorité devrait être donnée au changement des pratiques existantes qui minent l’efficacité de l’UE.

Des cycles de management ainsi que des mécanismes de communication doivent être mis en place afin d’institutionnaliser la prise en compte de la protection des droits de l’homme et de la résolution des conflits dans toutes les politiques extérieures et aussi en vue d’assurer la cohérence entre la PESC et les autres politiques et programmes extérieurs. Ceci devrait se traduire par des objectifs précis, des évaluations d’impact, des systèmes d’alertes précoces et des contrôles, le tout sous le regard du Parlement Européen. L’apport des organisations de la société civile du monde entier doit être recherché. Cette politique ainsi que les cycles élaborés devraient être étroitement liés aux considérations budgétaires.

L’UE devrait entreprendre toute réforme nécessaire pour assurer la mise en œuvre efficace des standards et politiques des droits de l’homme de l’UE dans l’ensemble des piliers. L’UE devrait également renforcer l’expertise institutionnelle en matière de droits de l’homme au sein des Institutions européennes à Bruxelles, dans les missions de l’UE et dans les ambassades des Etats Membres auprès des pays tiers.

IV. Responsabilité des institutions de l’UE et des états membres

L’UE doit réduire le fossé existant entre ses promesses et ses actions en matière de droits de l’homme, de prévention des conflits et de développement durable. En vue d’assurer, à la fois, l’efficacité et la légitimité démocratique, il est d’une importance capitale de développer substantiellement les principes et mécanismes de transparence, de responsabilité et de contrôle, et ce partout dans l’UE et au sein de ses états membres.

Afin d’y parvenir, des changements sont nécessaires en ce qui concerne les structures et les méthodes de travail du Conseil. Les parlements européen et nationaux devraient prendre leurs responsabilités, respectivement vis-à-vis de la Commission et du Conseil et vis-à-vis des gouvernements nationaux, en vue d’assurer un contrôle parlementaire des politiques et actions de l’UE. De plus, des démarches doivent être entreprises afin de promouvoir une citoyenneté active et d’assurer à toute personne résidant en Europe qu’elle puisse participer au débat public sur les actions et politiques de l’UE .

Conclusion

La Convention sur l’Avenir de l’Europe est une opportunité cruciale d’envoyer un signal fort à tous les peuples d’Europe et du monde prouvant que l’UE veut défendre ses valeurs qui sont, notamment, les droits de l’homme, la démocratie, la solidarité et le développement durable et équitable. Par conséquent, nous exhortons la Convention à prendre toutes mesures utiles en vue d’assurer que :

1. la Convention sera ouverte au regard et au débat de toute personne résidant en Europe.

2. l’Union Européenne agira en parfaite conformité avec le droit international et en faveur des mécanismes internationaux et régionaux des droits de l’homme.

3. l’Union Européenne adhérera à la Convention Européenne des Droits de l’Homme ainsi qu’à tout autre instrument international et régional des droits de l’homme.

4. la Charte des Droits Fondamentaux sera améliorée.
5. la protection des droits de l’homme et la prévention des conflits seront prises en compte dans toute politique et action de l’UE, et seront activement et rigoureusement poursuivies, entre autre, par l’application effective des clauses droits de l’homme et l’évaluation régulière de l’impact de ces politiques de l’Union sur les droits de l’homme.

6. L’Union Européenne développera les droits sociaux, économiques et culturels dans le monde entier, et ce en conformité avec le droit international et par le biais d’une approche centrée sur les droits.

7. Une mise en œuvre efficace des standards et politiques des droits de l’homme de l’UE dans l’ensemble des piliers sera garantie.

8. L’Union Européenne développera des mécanismes valables de transparence, de responsabilité et de contôle à tous les niveaux tant dans l’UE qu’au sein des Etats Membres de façon à accroître l’efficacité et la légitimité démocratique des politiques de l’UE et de ses processus de décision.
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Fédération Internationale des ligues des Droits de l'Homme / International Federation for Human Rights (FIDH)

Groupe de Recherche et d'Information Sur la Paix et la Sécurité / Group for Research and Information On Peace and Security (GRIP)(
Human Rights Watch

Fédération Internationale Terre des Hommes / International Federation Terre des Hommes (IFTDH)

International Rehabilitation Council for Torture Victims (IRCT)

Jesuit Refugee Service-Europe (JRS-E)
Minority Rights Group International 

Movimiento por la Paz, el Desarme y la Libertad (MPDL)

Organisation Mondiale Contre la Torture (OMCT)
Open Society Institute / Soros Foundation Network 

Peace Brigades International European Office
Quaker Council for European Affairs

World Federalist Movement - Coalition for an International Criminal Court European Office

World Vision UK

World Vision The Netherlands

ONG Pays Candidats

Pologne

Association “the Credit of Trust” (Znin)

Association of  People in the Pre-Pension Age (Lodz)

CASE – Center for Social and Economic Research (Foundation Warsaw)

Civil Society Development Foundation (Warsaw)

Committee for Protection of Children’s Rights (Warsaw)

Education for Democracy Foundation (FED) 

Eco-Union Association

European Center of Youth Cooperation (Torun)

Federation for Women and Family Planning (Warsaw)

Forum of Non-Governmental Initiatives (Warsaw)

Foundation in Support of Local Democracy, (Warsaw)

Institute for Democracy in Eastern Europe (IDEE) Foundation 

International Lesbian & Gay Culture Network

Karat Coalition (for gender equality) - network of women’s organizations from Central and Eastern Europe

Polish Green Network

Stefan Batory Foundation (Warsaw)

Women’s Association for Gender Equality – Beijing 1995
Autre

Association for Reintegration of Sentenced Prisoners (Sofia, Bulgaria)

CENTRAS / Assistance Center for NGOS (Romania)

Centre Européen de Droits des Roma / European Roma Rights Center (ERRC) (Hungary)
Peace Institute, Institute for Contemporary Social & Political Studies (Ljubljana, Slovenia)

Turkish Economic and Social Studies Foundation (TESEV)

_____________________

( membre a EPLO - Office Européen pour la Construction de la Paix / European Peace Building Liaison Office 






















